
A FOGATHAJTÓ SZAKBIZOTTSÁG ÁLLÁSFOGLALÁSA 

 

Az első két hónap 

Tisztelt fogathajtó társadalom. 

Ahogy azt jeleztem, május 1-ig, elfogultság miatt átadtam a kormányrudat Mátyus Zsuzsának, amit a 

mai napon visszavettem. Ennek okait és részleteit rövidesen kifejtem. 

Ezen írás célja, hogy tájékoztassam a közösséget a folyamatokról. Sok mende monda kering, sok 

csalódot hangot hallani, ugyanis mindenki azt remélte, hogy egyik napról a másikra kolbászból lesz a 

kerítés. Mindezt populista ígérgetésekre alapozták, melyek minden alapot nélkülöznek.  

Háttér: 

2023 év elejére, a tavaly megalakult szakbizottság feladta. Pedig a 2022-es választásokon nagy ígéretek 

voltak, minisztériumi kapcsolatok, forrás bevonások, csend, rend , fegyelem. Már a választások során 

látszott, hogy egy kijelölt , irányított bizottság felállítása a cél, melyben néhányan saját akaratukat 

tudják korlátok nélkül érvényesíteni. Ez azonban egyszerűen nem tudott működni, ugyanis porszem 

került a rendszerbe Szabó László és Tóth Ferenc megválasztásával. Hallani lehet olyan szak bizottsági 

ülésekről, ahol mire ők ketten megérkeztek, már a pogácsa régen elfogyott, de a határozat hozatal 

során még sem lehetett őket figyelmen kívül hagyni. Aztán kiderült, hogy a megválasztott elnökség 

nem elég karakán ahhoz, hogy egyenlő félként küzdjön a fogatsport közösségének érdekéért, így 

csupán asszisztálni tudott egyes emberek magán projectjéhez. Ez gyorsan lehetetlen helyzetet 

teremtett és kevesebb mint egy év alatt össze is dőlt. Az egész nem helyes. Nem volt helyes ígérgetni, 

és nem volt helyes a megválasztott elnököt cserben hagyni. A fogatsport Mondok József halála óta 

nehéz helyzetben van, ugyanis olyan rendszert amit egy személy működtetett sajátos módszerekkel, 

nehéz a klasszikus mederbe terelni. Jóska baráti diktatúrája egyébként működött, még akkor is ha az 

hosszú távon biztosan nem a legjobb megoldás. Ezt tovább nehezítette az a tény, hogy a budapesti EB 

ideje alatt a szakvezetés legfőképpen a négyesfogat élsportra koncentrált, mást a háttérbe szorítva. 

Így Velkei József egy elég romos rendszert örökölt. Ezt a 2022-es általa is megfogalmazott lehetetlen 

működés tovább rombolt. Hatalmas szakadékok alakultak ki és a sport egyértelműen drasztikusan 

hanyatlott. Sportolóként, hivatalos személyként és szervezőként nagyon nehéz volt a létezés. 

Ekkor jött az ötlet, hogy vállaljam el az elnökséget. Ezt én nagyon nem akartam, ugyanis tudtam, hogy 

nem fogom tűrni az igazságtalanságot, amivel bizony bizony van , hogy mások kisújára lépek. Azt 

hiszem ezt a sportot értem, nem csak mint sportoló, hanem mint szakvezető is, különösen 4 év FEI SZB 

tagság után. A működést is értem, és a szervezet irányítást is, mivel évtizedek óta több száz ember és 

több cég operatív és gazdasági működését irányítom jelenleg 6 országban. Munkahelyemen úgy 

ismernek, mint aki nem fut tisztelet köröket, keresi a megoldást, és kimondja azt ami van. Nem 

szeretem a külsőségeket, a selyem inget és makkos cipőt.  Simán azt szeretem ha valami meg van 

csinálva. Három szent dolog van az életemben, a családom , egy nagyon szűk baráti kör, és a 

fogathajtás. A többi csak azért van , mert ezt szolgálja.  

Én ezt a pozíciót nem akartam vállalni. Láttam azt a lendületet, ami a közösségben volt, mindenki részt 

akart venni, mindenki demokráciát akart, mindenki konzultálni akart egyértelmű volt a tenni akarás. 

Voltak emberek akikhez én ragaszkodtam, voltak külső jelöltek, és voltak akit az engem támogató 

közösség akart. Azt is be kell valljam, hogy volt akivel szemben nem voltam biztos. De a végén jó 

választás született. Én az elnöki pozíciót az utolsó pillanatig nem akartam , de a választás előtt 

percekkel az a döntés született, hogy vágjunk bele.  



Azt már a választás napján tudtam, hogy két hétre elutazom, ami nem tette egyszerűvé a kezdést. 

Megválasztásunk után rögtön tartottunk egy egyeztetést, ahol hibás döntéseket hoztunk azzal, hogy 

sietve összehívtuk a sportolókat egy egyeztetésre, amit egyes esetekben félreértettek, és ahelyett, 

hogy beszélgettek volna, olyan döntéseket hoztak, amiben elnökként nem vettem részt és nem is 

tudtam róla. Ez teljesen elhibázott volt. Ez a félreértelmezett demokrácia minta esete. Hazaérkezésem 

után, rögtön probléma megoldással kellett kezdeni, és ez rögtön belső feszültséget teremtett. 

Ahelyett, hogy előre léptünk volna, minuszból kellett indulni. 

Ugyancsak nem segítette a helyzetet Mitykó Zsuzsi korábbi titkár hozzáállása, ugyanis nem volt 

hajlandó egy tisztességes átadás átvételre, többszöri kérés és felszólítás ellenére sem, úgy, hogy 

munkáját nem szívességből, hanem pénzért végezte. Így ahelyett, hogy haladhattunk volna egy 

normális úton, bujócskázni kellett, amiben az adatok bújtak el, mi meg keresgéltük. Szerencsére Strobl 

Dorottya és a Lovas Szövetség munkatársai mindenben segítettek.  

Március 16-n hivatalosan is megalakult a szakbizottság. Két új titkárt választottunk, Horváth Krisztinát 

és Németi Juditot. A két hölgy, rendkívül pozitív, tettre kész, udvarias, (ez utóbbi újdonság a 

fogatsportban) , és megoldás kereső. Lassan beletanulnak a rendszerbe, ami egy normális átadással 

egyszerűbb lehetett volna.  

Az SZB felkérte Fintha Gábort és Tóth Ferencet, valamint jómagam felkértem Vida Józsefet és Vinnai 

Andrást szakmai és pénzügyi tanácsadásra. A közös munka zökkenőmentesen zajlik. Hamarosan 

létrejön a senior bizottság. A sportolók esetében Szabó Pál, Hölle Martin, Kun Andrea, Farkas József, 

Rohr Máté képviseli az érdekeket. Kijelölésre kerültek a csapat koordinátorok. Szilágyi Zsolt, Bozsik 

József, Fülöp István, Genzwein Marina, Werner Bernadett, Tóth Ferenc és Mátyus Zsuzsa. A 

négyesfogatoknál egy rendkívül kellemetlen helyzet alakult ki, a már korábban referált félreértett 

tápiószentmártoni, felhatalmazás nélküli szavazás miatt. Ott jelenleg nincs kijelölt csapat koordinátor, 

ezt a feladatot az SZB végzi, Mátyus Zsuzsa a megbízott vezetésével. Ennek okait a nyilvánosság előtt 

tárgyaltuk, nem kívánom tovább elemezni. Az SZB látószögébe került Móró Lajos jelölt, akivel jelenleg 

is zajlanak az egyeztetések, melynek remény szerint rövidesen pozitív konklúziója lehet. 

Az SZB munkáját nagyon megnehezíti a pénz. Sportunk az elmúlt évtizedekben csak abból 

gazdálkodott, amit a tagok befizettek. Mindenki előtt tiszta helyzet volt és nem okozott feszültséget. 

2021-ben bekerült a közbeszédbe a Csekonics Program, vagy NLSF jelszóval egy nagyobb összeg.  

Ugyancsak elindultak a pletykák budapesti milliárdokról. Ez alapvetően megmérgezte a fogat sportot. 

Sajnos az előző szakbizottság nem végezte el azon feladatát, amit az alapszabály az élsport 

finanszírozás és döntéshozás kérdéskörben ráruház. Erre vonatkozóan határozatokat , döntéseket nem 

hozott, előterjesztéseket nem készített. Így a Csekonics program elszabadult hajóágyúként robogott. 

Ma már tudom, hogy nem feltétlenül a rossz szándék, vagy az önzés vezérelte. A döntés hozók 

egyszerűen rossz döntéseket hoztak, amikor elköltöttek cca. 240millio forintot, melyből mindösszesen 

4 sportoló (nem egyenlő arányban) részesült, eredmény pedig nem született. Ezt a lovasszövetség 

vezetése felismerte és utasította az NLSF kft-t az újra tervezésre. Nem segíti az ügyet, hogy a forrás 

egyik kedvezményezettje, vélt, vagy valós sérelmeit nem megfelelően tudatta a világgal, mely extra 

feszültséghez vezetett a közgyűlésen. A kinek van igaza kérdést nem az én dolgom elbírálni.  

És itt elindult a lavina. A szakbizottságnak és nekem nincs pénzem. Nincs mit elosztanunk. Mi csak 

tanácsot adhatunk az NLSF kft-nek, amit vagy elfogadnak, vagy nem. Mégis mindenki rajtam kéri 

számon, hogy ki mit mikor , mennyit kap. Fejemhez vágták régi jó barátok, hogy engem azért 

választottak, hogy a pénzeket szerezzem meg, és azonnal osszam szét. Fejemhez vágták, hogy én ki 

akarok tolni ezzel azzal. Fejemhez vágták, hogy mi sem vagyunk különbek, mert a pénz pénz pénz pénz 

pénz pé pé pppppp.  



A SZAKBIZOTTSÉGNAK NINCS PÉNZE. NINCS BANKSZÁMLÁJA. NINCS BEVÉTELE, CSAK A LICENCE DÍJAK. 

NINCS MIT OSZTANI.  

Két hónapja napi 10-12 órában a pénz osztás zajlik. Van néhány ember, aki annak ellenére, hogy eddig 

egydüliként élvezte a program hasznát, hirtelen nagyon érzékeny lett és bolondít embereket, agitál, 

ígérget csak azért, hogy lejárasson. Az ügyben több a hazugság , a vélelem, mint a valóság. Miközben 

nincs más cél, mint a források 100%-os bezsebelése. Ehhez egyesek nem félnek a közösség 

felhasználásától sem. Pedig a közösség eddig nem kapott egy lyukas vasat sem, és amennyiben a célok 

megvalósulnak az elképzelések (nem az én elképzelésem, hanem az SZB elképzelése) szerint, akkor 

nem is fognak többet mint szotyi héjat, egy kis hűségpénzt. Ez vezetett ahhoz, hogy húsvét hétfőn 

szünetet kérjek magamnak. Az ügy olyan fordulatot vett, ami az én normáimmal nem 

összeegyeztethető, és több mint önző.  

Természetesen nem sikerült a visszavonulás. Az ügyben olyan feszültségek dúlnak, ami miatt muszáj 

volt tenni a dolgomat, egy tisztességes megoldás érdekében. Elhangzottak vádak, miszerint a 

szakbizottságot megkerülve hoztam döntéseket, ami természetesen nem igaz, az írás mindig véd és 

vádol. Beadásra került egy javaslat, melyet az SZB többsége megszavazott. Ez arról szólt, hogy a 

rendelkezésre álló 100millio forintot a következő képen osszák fel. 20millio forint a kettesek 

koordinátorának, felkészülésre. 40millio forint Hölle Martin felkészülésére, 30millio forint a kettes 

válogatott VB bonusza. 10millio forint a többi szakágnak. Mivel az NLSF az eddig meghirdetett 

programokat írásban felmondta, és a költségvetést jelentősen meghúzta, valamint az SZB többsége ezt 

a programot fogadta el, melyben nincs fedezete a lótartásnak, valamint több kérvény érkezett a 

programmal kapcsolatban, az SZB Pátyon tartott rendkívüli ülésén azt javasolta, hogy az NLSF ügyeiben 

új pályázat kerüljön kiírásra, az új feltételekkel, és végre nyugodjon le ez a vihar. Ezt az anyagot Április 

18-án beküldtem, melyet az NSF részben elutasított , részben elfogadott. Jelenlegi döntés szerint a 

pályázatok kiírásra kerültek, és Szilágyi Zsolt kettes koordinátor rendelkezésére áll 25millio forint, 

valamint a négyes fogat EB-re rendelkezésre áll 5millio forint eredményhez, (dobogóhoz) kötött 

bonusz. A fennmaradó 70millio forint kérdésében új felhívást kaptunk. Ennek kidolgozása még zajlik.  

Ugyancsak lehetőséget kapott az SZB kisebb versenyek támogatására, jelenleg 2 millio forint értékben. 

Ezt a pénzt Rétalap, Bögöte és Nógrádgárdony kapja. Ez az összeg valószínű nőni fog.  Ezt személyesen 

Lázár Vilmostól kértem és kaptuk, az ígérettel együtt. Ugyancsak tájékoztatott, hogy a vártnál 

magasabb támogatás érkezett a releváns minisztériumból, melyből a 2022-ben beadott pályázatokat 

elégítik ki. Ez feltehetően Szilvásvárad, Mélykút és Bugac lesz. Ehhez az SZB a rendezőkkel felvette a 

kapcsolatot és részt vesz a szervezési munkákban. Cél a források olyan jellegű elköltése, mely hosszú 

távon biztosítja a versenyek létét.  

Hatalmas feladat a verseny szabályok kezelése. Miután nagy nehezen megszereztük a szabályok 

szerkeszthető  anyagát, rádöbbentünk, hogy egy kesze kusza, kissé egyszerű stílusban megírt az FEI 

szabályzattal több helyen nem passzoló kisebb káoszról van szó. Ennek kibogozásában Szalai József 

segített nagyon , és az SZB úgy döntött, hogy megpróbáljuk a 2023-as évet egy foltozott szabályzattal 

kihúzni, és 2024-re egy nagyon átfogó szabály rendszert dolgozunk ki, a megyei vezetők aktív 

bevonásával. Erre a felhívás hamarosan érkezik. 

A verseny naptár ugyancsak komoly kihívás volt, elsősorban információ hiány miatt. Szerencsére ezt 

sikerült megoldani, és sikerült a történelmi Magyarország területén megrendezett versenyek is 

bevonni a rendszerbe, ahol a Magyar Bajnokságra minősüléseket lehet szerezni, jelentősebb költség 

többlet nélkül. Így a rendszer része lett Dunatőkés, Osorhei, Pleternica, Fericanci és Bodoc. Sajnos 

Osorheit valaki nagyon megvezette, és dátumot modósítattak velük, így a verseny nagyon rosszkor 



kerül megrendezésre. Remélem 2024-ben jobban sikerül a naptárba illeszteni, ezt a kiváló helyszínt, 

melyre nagy szüksége van a magyar fogatsportnak.  

Magyarország területén régi és új versenyek is megrendezésre kerülnek, az SZB célja , hogy minél 

jobban tudja támogatni őket. Az OB-k kiírásra kerültek, a fiatal lovak kategória kibővítésre került, 

létrejött a CAN-C3 kategória, mely a C kategória három napos versenyeit promotálja, illetve a 4 éves 

lovak versenye is. Újra régi szabályai szerint kerül megrendezésre a Derby, valamint külön ob lesz a 

CAN-C3 kategóriának.  

Nagy probléma a képzés és a hivatalos személyek kérdése. Ez a soron következő SZB ülés fő témája, az 

Edző kérdéssel együtt. A megoldás júniusban várható. Nagyon fontos a versenyrendezők költségeinke 

csökkentése, és jó szakemberek képzése. Az edző kérdés pedig talán mindennél fontosabb megoldásra 

váró probléma.  

Zajlik az NLSF utánpótlás program melyben most 15 fiatal hajtó vesz részt. Erre 50millio forint áll 

rendelkezésre.  Rendszeres képzések és edzések zajlanak. Hamarosan országos road show indul, és 

Szakolyban, Gyulán, Budapesten, Borotán, Bugacon, Zalalövőn lesznek u30 hajtók és C kategóriás 

hajtók részére továbbképzések. Erre a programra további helyszínek is jelentkezhetnek.  

Kiválóan működik a hetényegyházi edző központ, mely jelenleg még nem kapott támogatást, de 

egyértelműen szükséges megtalálni erre is a forrást, az SZB egyik fontos feladat ennek a megoldása. 

Hasonlóan szárnyait bontogatja Bögöte , melyre hasonlóan oda kell figyelni.  

Nagyon remélem, az NLSF pénzek körüli mizéria napokon belül véget ér, és az SZB végre azt a munkát 

végezheti teljes gázzal amire megválasztották. Ez a sport nem csak négyes fogat, nem csak egy két 

ember, hanem egy nagy közösség, melynek a szolgái vagyunk nem az uralkodói. Itt lenne az ideje ennek 

megfelelően viselkedni, és a „pihenő” időmben ezt jelöltem ki fő célomnak. Ez a munka csak akkor 

működik, ha együtt csináljuk. Ezért várom az egyenes kritikákat, megjegyzéseket, hozzászólásokat. 

Elérhető vagyok, ezért felesleges a hátam mögött sutyorogni, összeesküvés elméleteket szőni, 

hazudozni.  Nekem mindenki a sport barátom és senki nem a kedvezményezettem. A kritikát, ha 

konstruktív és jogos jól tűröm, ha nem az akkor pedig nem érdekel. Kár, hoigy a pénz miatt barátságok 

sérülnek.  

Az együttműködés a Lovasszövetséggel jó. Tudom, nem népszerű ezt mondani, mert hangos 

ellenzékiként nekem ott mindekit útálni és fúrni kellene. De szakvezetőként az a feladatom, hogy 

konszenzusokat találjak, és a lehető legjobbat hozzam ki a helyzetből. Továbbra sem járunk a 

vezetőkkel együtt nyaralni, nem osztjuk meg magán pillanatainkat, de ahhoz, hogy Rétalap, Bögöte, a 

gyerek sport, Szilágyi Zsolt, a kettes fogat válogatott és az egész sport működjön, konstruktív együtt 

működés és konszenzus szükséges. Ebben azt gondolom sikerült mindenkinek otthon hagyni a 

sértettségét és büszkeségét, és megy az együtt dolgozás. Ettől még higgyétek el nem vagyok népszerű, 

csak most ajtón belül tudok kritikus lenni. És ezt meg is teszem. Viszont a döntéshozók talán látják, 

hogy nem magamnak kaparom az aranyat, hanem azt szeretném, hogy a sport ne száguldjon tovább a 

lejtőn és ezért együttműködnek.  

Végül az élsport. Ma az élsport egy ember köré épül. Hölle Martin. Az egyetlen sportoló akire mernék 

tétet helyezni egy érem fogadáson. Valahogy azonban Martin körül a rendszer valamit elrontott, 

aminek ez a szerény , ultra tehetséges és eredményes srác issza a levét. Nem kapja meg azt a 

megbecsülést ami neki már kijár. Köztudott, hogy vele szemben elfogult vagyok. Azonban ez nem 

zavar, mert mi is lehetnék más? Ekkora értéket meg kell becsülni, és mindent meg kell adni ahhoz, 

hogy tovább szárnyalhasson. Ő az a XXI. Századi fiatal példakép, akire becsábíthatunk fiatalokat, okos 

értelmes gyerekeket. Hogy ezt miért írtam a beszámolóm végére? Azért mert ez az egész sportunk 



kórképe. Az egész sportunk egy Hölle Martin. Intrikák, önzések, félreértések stb áldozata. És ebben én 

is nagyon hibás vagyok. Szakvezetőként a  sarkamra kellett volna állni már első nap és nem attól 

rettegni, hogy ki mikor miért üvölti le fejemet, a saját érdekei érdekében, hanem vállalva a 

kellemetlenségeket is két talpon kellene maradni és állni a sarat. Ez nem egyszerű egy érdekek 

vezérelte , szűk, hangulatkeltő társadalomban, ahol csak a kisebbségi én én én uralkodik a többség 

felett. Ennek megfelelően vágok újra bele az egészbe. 

Kisbér, 2023.május 1.  

                                                                                                 Tisztelettel: Jámbor Vilmos elnök  

 


